

ຂໍ້ມູນໂດຍຫຍໍ້ກ່ຽວກັບໂຄງການ

ເຮືອນຈັກເຂື່ອນໄຟຟ້າ ເຊຂະໜານ 1 ໄດ້ກໍ່ສ້າງ ແລະ ປະຈຸບັນ ດຳເນີນງານໂດຍ ບໍລິສັດ ໄຟຟ້າ ເຊຂະໜານ 1 ຈຳກັດ, ເຊິ່ງເປັນບໍລິສັດສາຂາຂອງບໍລິສັດຫຸ້ນສ່ວນໄຟຟ້າຫວຽດລາວ. ໂຄງການກໍ່ສ້າງຢູ່ເທິງແມ່ນ້ຳເຊກະໜານ ເມືອງຊານໄຊ, ແຂວງ ອັດຕະປື. ໂຄງການນີ້ມີ ກຳລັງຕິດຕັ້ງທັງໝົດ 322 ເມກາວັດ, ລວມມີ 2 ລະດັບຄື: ເຮືອນຈັກເຂື່ອນໄຟຟ້າ XKM1 ຢູ່ຂັ້ນເທິງ ແລະ ເຂື່ອນໄຟຟ້າເຊກະໜານ ຊານໄຊ ຢູ່ຂັ້ນລຸ່ມ. 4 ບ້ານໃນເມືອງຊານໄຊ ໄດ້ຖືກຍົກຍ້າຍຢູ່ໃນເຂດຈັດສັນ 2 ແຫ່ງ, ໃນນັ້ນມີ ບ້ານດັກບູ (ຍົກຍ້າຍໄປຢູ່ເຂດຈັດສັນສຸກສະຫວ່າງ-ດັກບູ), ບ້ານຫິນດຳ, ດອນແຄນ ແລະ ບ້ານຕັ້ງເກີ (ໄດ້ຍົກຍ້າຍໄປຢູ່ເຂດຈັດສັນຫ້ວຍດູມ). 3 ບ້ານຂອງເມືອງຊານໄຊ ຖືກກຳນົດວ່າເປັນບ້ານທີ່ຖືກຍົກຍ້າຍດ້ານເສດຖະກິດທີ່ຖືກຍົກຍ້າຍຍ້ອນການສູນເສຍທີ່ດິນກະສິກຳ (ບ້ານສົມບູນ, ມີໄຊແລະບ້ານພູແດງ). ຊຸມຊົນທີ່ເປັນເຈົ້າພາບ 1 ແຫ່ງ ແລະ 14 ບ້ານທີ່ຕັ້ງຢູ່ຕອນລຸ່ມແມ່ນ້ຳເຊກະໜານ (ຂຶ້ນກັບເມືອງຊານໄຊ, ສາມັກຄີໄຊ ແລະ ໄຊເສດຖາ) ຖືວ່າເປັນຊຸມຊົນທີ່ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບ.

ແຜນພັດທະນາຊຸມຊົນ ແລະ ຊົນເຜົ່າ (CD-EMP) ນີ້ແມ່ນອີງໃສ່ນະໂຍບາຍ ແລະ ກົດໝາຍຂອງລັດຖະບານແຫ່ງ ສປປ ລາວ ແລະ ຂອບວຽກສົ່ງແວດລ້ອມ ແລະ ສັງຄົມ (ESF) ຂອງທະນາຄານລົງທຶນພື້ນຖານໂຄງລ່າງອາຊີ (AIIB) ກ່ຽວກັບຄົນພື້ນເມືອງ (MP). CD-EMP ສ້າງຂຶ້ນຕາມຜົນຂອງການສຳຫຼວດ ແລະ ປຶກສາຫາລືກັບ 19 ຊຸມຊົນທີ່ຖືກຜົນກະທົບໃນປີ 2022. CD-EMP ສ້າງຕັ້ງມາດຕະການເພື່ອຮັບປະກັນວ່າຊົນເຜົ່າທ້ອງຖິ່ນໄດ້ຮັບຜົນປະໂຫຍດທາງດ້ານວັດທະນະທຳ ແລະ ສັງຄົມທີ່ເໝາະສົມ, ບໍ່ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບທາງລົບຈາກໂຄງການ, ສາມາດ ມີສ່ວນຮ່ວມຢ່າງຫ້ວຍຫັນໃນໂຄງການທີ່ມີຜົນກະທົບໃຫ້ເຂົາເຈົ້າ, ເສີມຂະຫຍາຍ ແລະ ປະກອບສ່ວນເຂົ້າໃນການພັດທະນາເສດຖະກິດ-ສັງຄົມໃນເຂດໂຄງການໂດຍຜ່ານໂຄງການແຊກແຊງທີ່ສຳຄັນ.

ກອງປະຊຸມປຶກສາຫາລືກັບຊຸມຊົນທີ່ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບແລະອຳນາດການປົກຄອງຖິ່ນໄດ້ດຳເນີນໃນລະຫວ່າງການກະກຽມ CD-EMP. ການປຶກສາຫາລືກັບອຳນາດການປົກຄອງທ້ອງຖິ່ນ, ການປະຊຸມກັບຜູ້ຕາງໜ້າໂຄງການ, ການສຳພາດຜູ້ໃຫ້ຂໍ້ມູນທີ່ສຳຄັນ 21 ຄັ້ງ (KII), ການສົນທະນາກຸ່ມຈຸດສຸມ (FGD) 20 ຄັ້ງ ແລະການສຳພາດ 161 ຄົວເຮືອນໄດ້ຖືກປະຕິບັດໃນລະຫວ່າງການກະກຽມ CD-EMP. ໃນຈຳນວນ 161 ຄົວເຮືອນທີ່ເຂົ້າຮ່ວມການສຳພາດຄົວເຮືອນ, ມີ 70 ຄົວເຮືອນຖືກຍົກຍ້າຍ ແລະ 91 ຄົວເຮືອນໄດ້ຮັບການຍົກຍ້າຍທາງດ້ານເສດຖະກິດ. ການຜະລິດກະສິກຳເປັນຊີວິດການເປັນຢູ່ຕົ້ນຕໍຂອງບັນດາຄອບຄົວທີ່ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບ, ມີພືດພັນຫຼັກເຊັ່ນ: ເຂົ້າ, ມັນຕົ້ນ ແລະ ສາລີ. ປະມານ 67.5% ຂອງປະຊາກອນທີ່ສຳຫຼວດເປັນຊົນເຜົ່າສ່ວນນ້ອຍ, ສ່ວນທີ່ຍັງເຫຼືອ 32.5% ແມ່ນຊົນເຜົ່າລາວ. ອັດຕາສ່ວນທີ່ສຳຄັນຂອງປະຊາກອນທີ່ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບແມ່ນບໍ່ຮູ້ໜັງສື (12.5%), ໃນນັ້ນ 4/5 ຂອງປະຊາກອນທີ່ບໍ່ຮູ້ໜັງສືແມ່ນມີອາຍຸໃນກະສຽນແຮງງານ. ປະມານ 7.5% ຂອງຄົວເຮືອນທີ່ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບແມ່ນຄອບຄົວທຸກຍາກ. ຄວາມກັງວົນ ແລະຄຳແນະນຳທີ່ຍົກຂຶ້ນມາໂດຍຊຸມຊົນທີ່ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບໄດ້ຖືກພິຈາລະນາ ແລະລວມຢູ່ໃນ CD-EMP.

ກົນໄກແກ້ໄຂຄຳຮ້ອງທຸກ GRM, ພັດທະນາເປັນສ່ວນໜຶ່ງຂອງແຜນການມີສ່ວນຮ່ວມຂອງຜູ້ມີສ່ວນກ່ຽວຂ້ອງຂອງໂຄງການ, ຈະຖືກເປີດເຜີຍຕໍ່ຊຸມຊົນທີ່ຖືກກະທົບເພື່ອຮັບປະກັນວ່າຄວາມກັງວົນໄດ້ຖືກແກ້ໄຂແລະຄຳຮ້ອງທຸກຂອງຄົວເຮືອນທີ່ຖືກກະທົບໄດ້ຖືກແກ້ໄຂຢ່າງທັນເວລາ, ເໝາະສົມທາງດ້ານວັດທະນະທຳແລະໜ້າພໍໃຈ. ຄຳຮ້ອງທຸກຫຼືຄຳຄິດຄຳເຫັນທີ່ກ່ຽວຂ້ອງກັບທຸກໆດ້ານຂອງການແຊກແຊງຂອງໂຄງການຈະໄດ້ຮັບແລະແກ້ໄຂທັນທີທັນໃດແລະໜ້າພໍໃຈໂດຍບໍ່ມີຄ່າທຳນຽມຫຼືການຈ່າຍເງິນໃດໆ ຈາກອົງການທີ່ກ່ຽວຂ້ອງຕາມທີ່ກຳນົດໄວ້ໃນ GRM.

ການປະຕິບັດ CD-EMP ແມ່ນນຳພາແບບມີຍຸດທະສາດໂດຍຜູ້ອຳນວຍການໂຄງການ ແລະຫົວໜ້າໜ່ວຍງານຮັບຜິດຊອບທາງສັງຄົມ (CSR) ສະໜັບສະໜູນຈາກເຈົ້າໜ້າທີ່ CSR ແລະເຈົ້າໜ້າທີ່ຕິດຕໍ່ຊຸມຊົນ (CLO) ຜູ້ທີ່ປະຕິບັດກິດຈະກຳ CD-EMP ໂດຍກົງ, ສະໜັບສະໜູນຈາກຜູ້ຊ່ຽວຊານດ້ານວິຊາການ, ອົງການຈັດຕັ້ງ, ຫຼືພາກສ່ວນທີ່ສາມຕາມຄຳແນະນຳ. ຄວາມຮັບຜິດຊອບສຳລັບການຕິດຕາມກວດກາໂດຍລວມແລະການປະຕິບັດຂອງ CD-EMP ຈະໄດ້ຈັດຕັ້ງປະຕິບັດໂດຍທີ່ປຶກສາທີ່ມີຄຸນວຸດທິສະຫນອງການຄວບຄຸມພາຍນອກເອກະລາດ. ຊຸມຊົນທີ່ໄດ້ຮັບຜົນປະໂຫຍດຈາກ CD-EMP ນີ້ຕ້ອງມີສ່ວນຮ່ວມໃນທັງການປະຕິບັດ ແລະ ການຕິດຕາມແລະການປະເມີນຜົນເພື່ອເຮັດໃຫ້ຈຸດປະສົງຂອງ CD-EMP ໄດ້ຮັບສູງສຸດ.

CD-EMP ນີ້ຈະໄດ້ຮັບການປະຕິບັດພາຍໃນ 3 ປີທຳອິດ, ໂດຍສຸມໃສ່ 4 ແຜນງານຕົ້ນຕໍຄື: ການປັບປຸງການຜະລິດກະສິກຳ, ການສະໜອງນ້ຳ, ການໜຸນຊ່ວຍການສຶກສາ ແລະ ການດູແລສຸຂະພາບ. ການຈັດສັນງົບປະມານສຳລັບໂຄງການ CD-EMP ໄລຍະ 3 ປີທຳອິດໃຫ້ແກ່ 19 ບ້ານທີ່ໄດ້ຮັບຜົນກະທົບຂອງເມືອງ ຊານໄຊ, ໄຊເສດຖາ ແລະ ເມືອງສາມັກຄີໄຊ ແມ່ນຈະກຳນົດໂດຍເຈົ້າຂອງໂຄງການໂດຍອີງໃສ່ການດຳເນີນທຸລະກິດຂອງໂຄງການ ຫຼື ການປະກອບສ່ວນເຂົ້າໃນໂຄງການສະຫວັດດີການສັງຄົມ. ການຈັດສັນງົບປະມານສຳລັບໂຄງການ CD-EMP ສຳລັບໄລຍະການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດຕໍ່ໄປຈະຖືກທົບທວນຄືນ ແລະກຳນົດຫຼັງຈາກການປະເມີນຄວາມຕ້ອງການຂອງທ້ອງຖິ່ນແລະຜົນການຈັດຕັ້ງປະຕິບັດ IPP ທີ່ຜ່ານມາ.